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Jövő évtől új nemzetközi
vonatjárat indul
Érvénybe lépett tegnap az új vasúti 
menetrend, amely 2020. december 
12-éig lesz érvényes – írja a román 
vasúttársaság (CFR) közlemé-
nyében. A dokumentum szerint 
a vasúti személyszállítást a piaci 
igényekhez igazítják mind az in-
dulási időpontok, mind a szállítási 
kapacitás optimalizálása révén, 
a rendelkezésre álló források 
keretein belül. Az új, 2019–2020-as 
vasúti menetrend szerint naponta 
átlagosan 1230 vonat fog közle-
kedni. A nemzetközi forgalom 
vonatkozásában új vonat indul a 
CFR, a MÁV Start Hungary és az 
ÖBB Ausztria együttműködésében, 
amelyet 2020-ban vezetnek be a 
Szatmárnémeti–Budapest–Bécs 
útvonalon és vissza. Ezenkívül 
a 2020-as nyári szezonban az IR 
461/460 szerelvényhez közvetlen 
kocsit kapcsolnak a Bukarest –
Isztambul útvonalra és vissza. Ami 
a 2020-ra szóló utazási ajánlatokat 
illeti, a CFR új kísérleti programot 
hirdetett meg a külvárosi térségek 
és az ország nagyobb városai kö-
zötti ingázóforgalom ösztönzésére 
és vonzerejének növelésére: a 
Regio-vonatokra kiváltott bérle-
tekkel az Interregio-vonatokon 
is lehet utazni, legfeljebb 30 km 
távolságon belül.

Előzetes letartóztatásban
a szatmári gyilkos
Harminc napra előzetes letartóz-
tatásba helyezték azt a férfi t, akit 
a Szatmár megyei Felsőberekszón 
történt kettős gyilkosság elköveté-
sével gyanúsítanak. A 43 éves férfi  
ellen minősített emberölés miatt 
zajlik bűnvádi eljárás. Kedden 
holtan találtak egy felsőberekszói 
lakásban egy 53 és egy 56 éves nőt. 
Kezdetben a nyomozó hatóságok 
arra gyanakodtak, hogy mozgóáru-
sok követték el a gyilkosságot, de 
kihallgatásuk után a két személyt 
nem vették őrizetbe. A fő gyanú-
sított egy helybéli férfi , akit már 
elítéltek gyilkossági kísérlet miatt.

Elgurult autó keltett riadalmat
Székelyudvarhelyen
Átvágva a Városháza téren, a Pat-
kótól egészen a Barátok templomá-
ig gurult hátrafelé az a Székelyud-
varhelyen elszabadult autó, amely 
végül a templom előtti átjárón 
elütött két idős embert, majd bele-
ütközött egy parkoló autóba. Mint 
arról László Szabolcs, a székelyud-
varhelyi helyi rendőrség vezetője a 
Székelyhonnak beszámolt, az autót 
szombat este háromnegyed hét kö-
rül állította meg vezetője a Márton 
Áron téri könyvesbolt előtti átjáró-
nál, üresbe tette a sebességváltót, 
bekapcsolta a vészjelzőt, majd ki-
szállt, és otthagyta a gépkocsit. Az 
autó elindult hátrafelé a Városháza 
téri park mentén, átgurult a teret 
átszelő átjárón, majd egy többsávos 
kereszteződésen, nekiütközött a 
Barátok templománál egy kiásott 
aknát körülzáró kordonnak, majd 
az átjárón elsodort két idős embert. 
Az átjáró után a gépkocsi beleütkö-
zött egy parkoló autóba, az állította 
meg. A két idős embert kórházba 
vitte a mentő, állítólag nem súlyo-
sak a sérüléseik. A gondatlan sofőr 
ellen rendőrségi eljárás indult.

„Az, hogy az RMDSZ ma is 
itt van, azt jelenti, hogy sok 
hibánk, tévedésünk mellett 
valamit jól csináltunk” – vélte 
Kelemen Hunor szövetségi 
elnök az RMDSZ 30 című kere-
kasztal-beszélgetésen. Markó 
Béla szerint „az RMDSZ-re 
mindig szükség lesz”.

 » PAP MELINDA

A z 1989 óta eltelt 30 évben 
minden megváltozott, és 
bár az érdeklődés látszólag 

lanyhult a politika iránt, nem szűnt 
meg. A választók száma csökken, 
de arányaiban ma is annyian sza-
vaznak az RMDSZ-re, mint a 90-es 
években – mondta Markó Béla az 
RMDSZ 30 című kolozsvári beszél-
getésen. A Transindex portál által 
szervezett péntek esti találkozó 
azon ritka alkalmak egyike volt, 
amikor egymás mellett ült Kele-
men Hunor jelenlegi és Markó Béla 
volt RMDSZ-elnök. A Planetarium 
kávézóban tartott, Kelemen Attila 
Ármin által moderált beszélgetés 
címe számvetést sejtetett, de ez 
csak részben igazolódott be.

„Az, hogy az RMDSZ ma itt van, 
azt mutatja, hogy a sok hibánk, 
sok tévedésünk mellett valamit 
jól csináltunk, a közösség jól-rosz-
szul kitartott valami mellett” – je-
lentette ki Kelemen Hunor a többi 

Kárpát-medencei magyar szervezet 
rosszabb helyzetére utalva. A szö-
vetség jelenlegi vezetője szerint 
ahogy az elmúlt 30 évben minden, 
úgy a nyilvánosság is megváltozott, 
de az etnikai kérdés megmaradt, 
és 2019-ben is az identitáspolitikák 
biztosítják a sikert a választáso-
kon Európában. Igaz, az elmúlt 30 
évnek vesztesei is vannak, sokan 
kiábrándultak a politikából, abból, 
amit 1989-ben elképzeltek. „Meg 
kell találni a válaszokat a mostani 
kérdésekre, azok már nem vála-
szok, amik 1990-ben azok voltak” 
– utalt a jelenlegi kihívásokra Ke-

A SZÖVETSÉG VOLT ÉS JELENLEGI ELNÖKE KÖZÖSEN ÉRTÉKELTE AZ ELMÚLT 30 ÉVET KOLOZSVÁRON

„Valamit jól csinált” az RMDSZ

Markó Béla és Kelemen Hunor a Kelemen Attila Ármin (balra) által moderált kolozsvári beszélgetésen

 » Markó a 
90-es évekről ki-
jelentette: „nem 
biztos, hogy bi-
zonyos kérdése-
ket nem lehetett 
volna jobban 
megoldani”, de 
maximálisan 
kihasználták a 
kedvező nemzet-
közi helyzetet, 
és politikai esz-
közökkel „el-
mentek a falig”.

 » „Meg kell 
találni a vála-
szokat a mostani 
kérdésekre, 
azok már nem 
válaszok, amik 
1990-ben azok 
voltak” – utalt a 
jelenlegi kihívá-
sokra Kelemen.

lemen. Időközben felnőtt egy ge-
neráció, mely nem a diktatúrában 
szocializálódott. „Nekik hiába me-
sélsz arról, hogy honnan jöttünk, és 
milyen eredményeket értünk el, nem 
érdekli őket” – jelentette ki.

Visszafordítható történelem
Markó Béla felidézte: sokan mondták 
neki, hogy el kell jutni oda, amikor 
már nem lesz szükség az RMDSZ-re. 
„Az RMDSZ-re mindig szükség lesz, 
mert egy közösség érdekeit valami-
lyen formában, valamilyen módon 
mindig képviselni kell” – vélte a 
politikus. Az elmúlt 30 év történései 
közül a moderátor az aradi Szabad-
ság-szobor felállítását emelte ki. Mar-
kó Béla szerint akkor megtörtént az 
áttörés: sikerült visszaállítani a ma-
gyar történelem, kultúra egy fontos 
szimbólumát, sikerült megértetni a 
többséggel, hogy a magyar kultúrá-
nak helye van Erdély közterein. Igaz, 
a NATO- és EU-csatlakozás előtt töb-
bet lehetett elérni. „Nyögvenyelősen, 
de előre lehetett lépni” – emlékezett 
Kelemen Hunor is a román–ma-
gyar kapcsolatok akkori állapotára, 
hozzátéve, 2007 után egy másfajta 
valósággal kellett szembesülni. „Fo-
lyamatosan azt érezzük, hogy a tör-
ténelem visszafordítható, lehet hát-
rafelé is menni, nem csak előre. Ami 
ma valóság, nem biztos, hogy holnap 
is az lesz” – utalt a jelenlegi bizonyta-
lan helyzetre, elismerve, ma kevésbé 
derűlátók a többség-kisebbség viszo-
nyát illetően.

Hiányzik az önkritika
A kommunista rendszerrel együtt-
működők, egykori besúgók számon-
kérése, a múlttal való szembenézés 
kapcsán Markó Béla úgy vélte: nagy 
mulasztás volt, hogy 30 éve nem szá-
molták fel az egykori Szekuritátéval 
kapcsolatba hozható intézményeket. 
Szerinte ezen a téren a kritika hiánya 
tapasztalható, ami „az egész magyar 
glóbuszra érvényes”. „Nem vagyunk 
hajlandók a saját történelmünket kri-
tikusan, önkritikusan nézni” – vélte 
az RMDSZ volt elnöke, aki szerint 
Trianon, az I. világháború, Erdély 
helyzete miatt is másokat okolunk. 

„A jövőnk nagymértékben múlik 
azon, hogy magunkba nézzünk” – 
fogalmazott Markó, és ez korántsem 
jelenti azt, hogy felmentünk má-
sokat. A 90-es évekről kijelentette: 
„nem biztos, hogy bizonyos kérdése-
ket nem lehetett volna jobban megol-
dani”, de maximálisan kihasználták 
a kedvező nemzetközi helyzetet, és 
politikai eszközökkel „elmentek a fa-
lig”. „Az volt a cél, hogy megmarad-
junk magyarnak Erdélyben, és nem 
Magyarországon” – emlékezett Mar-
kó, aki szerint ehhez önálló közössé-
get kellett építeni. Magyarországtól 
azt várták, hogy azokat a célokat 
támogassa, amiket a probléma isme-
rőiként az itteniek fogalmaznak meg.

Magyar–magyar kapcsolat
Ezt a stratégiát most is meg kellene 
beszélni, vélte az RMDSZ volt elnöke, 
és nem lenne szabad ráállítani az er-
délyi magyarok gondolkodását arra, 
hogy a román költségvetési pénz 
helyett – mely jár nekik – Magyaror-
szágról várják az anyagi segítséget. 
„Nem fordíthatjuk a fi gyelmünket 
Magyarország felé, mert az a kiván-
dorlásnak lesz az előszobája” – fo-
galmazott.

Markó szerint helyes, hogy nagy-
ságrendileg több a támogatás Ma-
gyarországról, de nem szabad le-
mondani a román költségvetési 
forrásokról sem, vagy – hozott fel 
egy példát – a marosvásárhelyi or-
vosi egyetemről, arra gondolva, hogy 
magyarországi segítséggel újat ala-

pítanak. Szerinte a magyar állami 
segítség többletpénz kellene hogy le-
gyen, mely esélyegyenlőséget teremt 
a román többséggel való viszonyban.

Kelemen Hunor rámutatott: ha a 
román állami fi nanszírozás meglett 
volna, nem kellett volna külső segít-
ség, ha megvalósul a Petőfi –Schil-
ler-egyetem, nem kellett volna Sapi-
entia. Hangsúlyozta, soha nem volt 
olyan nyomás, hogy megmondják 
egyes kérdésekben: így vagy úgy kell 
viselkedni. „Aki ezt így látja, vagy 
egy rossz szemüveget használ, vagy 
nem érti ennek a viszonynak a lénye-
gét” – fogalmazott az RMDSZ-elnök.




